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Culisele 
unei · demiteri 

în primele zile din septembrie, am pornit spre Piatra 
Neamţ pe urmele demiteriii lui Corneliu-Dan Borcia 
di n funcţia de director al Teatrului Tineretului. 

Cronologie 

În 1 995, Corneliu-Dan Borcia este 
numit, de către Consi l iu l  Judeţean, 
director al Teatrulu i  Tineretului  din 
Piatra Neamţ. În 1999, în urma unui 
concurs, e reatestat în functie, fără a 
semna vreun contract. În d

·
oi ani de 

zile, cresc tensiunile din teatru. În 
urma unu i  turneu la Arad, în 
octombrie 2000, se depun plângeri 
împotriva d irectoru lu i .  Îna inte de 
Festivalu l  International de Teatru din 
mai 200 1 ,  Consiliu l Judeţean reduce 
o parte din fondurile destinate festi
valu lu i  şi venirii lu i  Andrei Şerban 
pentru a monta un spectacol. Andrei 
Şerban trimite o scrisoare deschisă 
prin care îşi exprimă ne_mulţumirea 
pe un ton vehement. In Consi l iu l  
Judeţean se propune demiterea lu i  
Borcia, lucru imposibil înainte de ter
minarea festiva lu lu i .  Treisprezece 
salariaţi a i  teatru lui, actori şi tehni
cieni, depun o nouă plângere la 
Consi l iu l  Judeţean. Angajaţii care îl 
susţin pe Borcia - majoritatea - scriu 
şi ei o scrisoare. Pe data de 3 august 
200 1 ,  directorul Teatrului  Tineretulu i  
este el iberat d in funcţie de către 
Consi l iu l  Judeţea!' Neamţ, prin 
"Hotărîrea" nr. 41 . In aceeaşi zi , este 
numit director interimar, pentru trei 
luni, actorul Cornel Nicoară. În urma 
demiterii, UN ITER trimite o notă de 
protest. La sfârşitul lu i  august, un 
grup de oameni de teatru aflaţi la 
Gala Tânăwlui Actor de la Mangalia 
compun un nou protest care se 
încheie cu: Suntem hotărâţi să ne con
tinuăm protestul până la regle
mentarea situaţiei. 

Mai poate fi 
comentată 
demiterea? 

Hotărîrea de el iberare din funcţie, 
semnată de Preşedintele Consi l iu lu i  
J udeţean Neamţ, Rau l  Constantin 
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Bobeanu, şi contrasemnată de secre
tarul general al Consi l iului Judeţean, 
întemeiată pe articolu l 1 04, litera "h" 
din Legea 2 1 5  privind administraţia 
publ ică locală, este legală. Trei acte 
întăresc decizia de e l iberare d in 
functie: Nota de constatare nr .  405 
din 06.07.2001 ,  întocmită de Serviciul  
Audit Intern şi  Control F inanciar 
Intern; Raportul de special itate a l  
Direcţiei generale coordonare, con
trol juridic, autoritate tutelară şi stare 
civi lă şi al Direcţiei generale pro
g ra me, prognoze, buget, finanţe; 
Expunerea de motive a Comisiei pen
tru cultură, învătământ, sănătate, 
protecţie socială, cercetare ştiinţifică 
şi agrement. 
Luni ,  3 septembrie, la Consi l iu l  
J udeţean Neamţ, o parte dintre 
funcţionari sunt încă în concediu. Mă 
duc mai întâi la cele două directoare 
generale care au semnat Raportul de 
special itate. Ambele îmi spun că, la 
data demiterii , erau în vacantă. 
Viorica Gheorghe, di rector genera!

' 
la 

Finanţe, mărturiseşte: Îmi pare rău de 
tot ce s-a Întâmplat. Pentru mine, toţi 
sunt egali. Amândouă insistă să mă 
adresez domnulu i  preşedinte al 
Consi l iu lui, care ştie cel mai bine. La 
poartă mi se spune că preşedintele 
Consil iu lu i  nu a sosit încă. Sus, aflu 
că, de fapt, e în sediu, dar e foarte 
ocupat. Discut cu vicepreşedintele, 
Mihai Aileni, pe care îl găsesc mai 
repede decât mă aşteptam. După ce 
află de ce am venit, mi-o retează 
scu rt: Nu dau nici o declaraţie. 
Bucureştiul face prea multă tevatură 
pe chestiunea asta. O demisie sau o 
demitere nu pot fi comentate. De ce să 
discutăm ceva care s-a sfârşit? Totul 
este tardiv. Dacă veneaţi În ziua când 
s-a Întâmplat, poate comentam. 
Încerc să îl înduplec şi, treptat, deşi 
foarte nervos, se dezleagă la vorbă. 
Ba chiar, la un moment dat, în toiul 
convorbirii, scoate un dosar d in  
du lap  ş i  îm i  arată justificator tot felu l  
de acte, decizii, rapoarte. 

Cine dă banii 
impune şi strategia 

Puteţi să-mi detaliaţi motivele demi
terii lu i  Corneliu-Dan Borcia? 
Pentru orice contract de management 
există nişte criterii de performanţă. Ele 
nu au fost Îndeplinite. Activitatea man
agerială este apreciată după rezul
tatele ei. Au fost cheltuieli enorme pen
tru spectacole şi Încasări minuscule. 
Noi am spus că suntem În stare să 
sponsorizăm spectacolele, dar măcar 
sala să fie plină de oameni. Despre fap
tul că oamenii nu vin la spectacole ce 
zice,ti? E bine să se producă teatru de 
anvergură, pe care să-I putem prezen
ta În afară, dar şi teatru pentru 
oamenii din Piatra Neamţ. Dacă 
"provincia/ii" de aici doresc un anumit 
gen de teatru, de ce să nu le oferim ce le 
place? Mai ales că banii cu care se 
lucrează sunt bani publici, din im
pozite şi taxe pe care contribuabilii Îi 
pun la dispoziţia teatrului. Să nu se uite 
că teatrul este subordonat, finanţat şi 
creditat de Consiliul Judeţean. Cine dă 
banii impune şi strategia. Noi suntem 
al doilea judeţ, pe ţară, la şomeri. 
Facem mari eforturi pentru teatru şi 
cultură. 
Festiva lu l  Internaţional n u  este o 
dovadă de reuşită managerială? 
Nu /-a făcut singur, /-a făcut Împreună 
cu noi, cu banii Consiliului Judeţean, ai 
Primăriei, ai sponsorilor din acest oraş. 
Credeţi că făceam festivalul dacă pen
tru noi, pentru judeţ, municipiu şi 
oamenii acestui loc, nu reprezenta o 
laudă? Pe de altă parte, sponso�ii dau 
bani fiindcă simt ceva pentru actul cul
tural, dar nu permit ca banul lor să fie 
aruncat În vânt. 
S-au declarat ei nemulţumiţi? 
Ei protestează prin noi. Au venit toţi la 
mine În birou şi au spus că, până la ora 
actuală, nu au primit o decontare a 
festivalului. Noi, care am dat banii, tre
buia să ştim unde s-au dus. 
Festivalul este făcut cu banii Consil iu
lui  Judeţean, dar nu directorul con
cepe proiectu l? 
Putea fi mult mai bun. 
Ce spuneţi de faptul că a fost adus 
Andrei Serban? 
Andrei Şerban poate fi adus şi cu, şi 



fără Borcia. Invitarea unei somităţi nu 
este o chestiune manageria/ă. Dacă eu 
sunt prieten cu nu ştiu ce om de cul
tură, Înseamnă că o colaborare cu el e 
reuşita mea managerială? Nu cred că, 
dacă Andrei Şerban va fi invitat de 
comunitatea din Piatra Neamţ, de con
ducerea Primăriei, de toţi oamenii de 
cultură de aici, nu va da un răspuns 
pozitiv. 
Stiti că, la Gala Uniter din 2000, 
Corneliu-Dan Borcia a luat premiul 
pentru cel mai bun manager a l  anu
lui? 
Pentru cel mai bun actor. 
Nu, manager. 
L-a dat conducerea UNITER, care e 
tărănistă. L-a dat Caramitru. 
Consi l iu lu i  Britanic a oferit premiul. 
Domniţă, asta a fost aprecierea 
dânşilor. Pentru noi, care avem un 
dosar aflat acum pe masa procuroru
lui, nu Înseamnă mare lucru. Activi
tatea managerială are două laturi dis
tincte: artistică şi administrativă. 
Premiul s-a dat pentru activitatea 
artistică. Pe asta nu o discutăm. Noi ne 
referim la date şi cifre. Iar demiterea lui 
Borcia nu este o crimă pentru Ro
mânia. Nimeni nu este lipit de scaun. El 
nu a reuşit să ţină În mână un colectiv 
de şaptezeci de oameni. 
Persoanele nemulţumite sunt în 
număr de treisprezece. 
Sunteţi greşit informată. Toată lumea 
a protestat. Iar cei tineri nu au spus 
nimic pentru că le-a fost frică de direc
tor, să nu-i dea afară şi să-şi piardă şi 
bucata nenorocită de pâine pe care o 
aveau. Li se dădeau nişte salarii de 
mizerie. 
Noi trebuie să armonizăm colectivul 
ăsta de actori tineri care au fost teror
izaţi. Pe Nicoară l-am băgat În groapa 
cu lei. E un climat teribil, o atmosferă 
viciată. 
Dar în 1 999, când a fost re-atestat în 
funcţie, nu se ştia că Borcia este 
incompetent? 
Domniţă scumpă, În '99 era altcineva 
la putere! L-au ţinut În braţe. Dacă 
luaţi o hotărÎre a Consiliului Judeţean 
de atunci, din care făceam parte, şi eu, 
vedeti că s-a analizat activitatea lui 
Borcia şi s-a propus schimbarea lui, 
Însă nu s-a reuşit. 
Eu am o relatie bună cu Borcia. /-am 
spus de nenumărate ori: "Bezolvă 
problemele instituţiei! Consultă-te cu 
Consiliul de administraţie, cu liderii de 
sindicat şi cu directorul economic!" 
Când a fost demis, i s-au  arătat 
motivele? 
Sigur că da. Dar le ştia. De pildă, i-a 
venit decizia de pensie şi, fără să-I 
Întrebe pe ordonatorul principal de 
credite, a modificat În cartea de muncă 
şi a trimis Înapoi decizia, anulată. Nu e 
posibil să facă lege cu de la sine putere! 
Sigur că salariul e mai mare decât pen
sia, e şi asta o motivaţie pentru a sta 

mai mult Într-o funcţie. Dar de ce, la un 
moment dat, să nu dăm unui tânăr 
posibilitatea să se afirme? Credeţi că 
dacă pleacă Borcia se dărâmă Teatrul 
Tineretului? Putea să stea până la 
adânci bătrâneţe În această func,tie, 
dar nu a respectat nişte reguli. E acuzat 
de proasta gestionare a banului pub
lic. Există o notă de constatare şi de 
control. (Răsfoieşte dosarul .) Uitaţi, 
este semnată de stimabilul nostru 
director. 
E din 23 martie 200 1 .  
Da, chestiunea e veche. (Dă pagini le, 
în căutarea altor hârtii. Printre altele, 
îmi cade sub ochi şi petiţia semnată 
de cei treisprezece angajaţi ai teatru
lui .) 
Văd aici nişte extrase d in  presă. 
Faptul că s-a scris atât de bine despre 
teatru nu a contat deloc? 
La ce să conteze? Dacă scrie Cristina 
Modreanu În "Adevărul", credeţi că 
semnăturile În fals ale lui Borcia nu mai 
există? Vorbele de bine nu ţin de cald 
nimănui. Cultura ce Înseamnă? Fac 
artă de dragul artei, sau fac artă pen
tru oameni? 

Pentru ca teatrul 
să nu treacă 

la Consiliul Local . . .  
Expunerea de motive a Comisiei pen
tru Cultură mă provoacă: pomeneşte 
de "spectacole de cal itate îndoiel
nică". Cel mai bun lucru este să îl 
provoc şi eu la o discuţie pe domnul 
Cristian Livescu, preşedintele comi
siei, critic de teatru şi autor al unei 
cărţi în curs de publ icare, despre 
Teatrul Tineretului .  Aşadar, special ist. 
În ultimii doi ani nu au fost evenimente 
serioase, iar la ultimul festival, pre
zenţa teatrului a fost ştearsă. Partea 
rea este că noi am investit În specta
cole şi aşteptam sala plină, ceea ce nu 
s-a Întâmplat. În plus, au fost deplasări 
foarte puţine În judeţ. Contribuabilii 
sunt nu doar din Piatra Neamţ, ci din 
tot judeţul. 
Cum rămâne cu slaba calitate a spec
tacolelor? 
Eu, personal, nu am fost Întru totul de 
acord cu calificativul ăsta, susţinut de 
foarte mulţi colegi din comisie, for
mată din profesori, doctori şi care 
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cuprinde chiar un fost director al 
teatrului, domnul Gheorghe Bunghez. 
Sunt Însă două lucruri remarcabile În 
strategia directorului: accentul pe dra
maturgia tânără şi pe regizorii tineri. 
S-a mers pe dorinţa de experiment şi de 
noutate. A fost importantă echipa, mai 
puţin starurile. De asemenea, s-a 
menţinut o trupă tânără, cu contract 
determinat, pe un an, care, la nevoie, 
se putea reÎnnoi. Deci, Borcia a Început 
reforma teatrală, lucru pentru care. a 
fost lăudat, dar care stârneşte şi 
discuţii. Au existat trei sau patru 
montări istorice: N:p]ile c'lu;;r'ri]ei 
:r:;ortugheze (regia: Mihai Măniuţiu 
-n.n.), Li'-Edl. re vi[ini (reg ia: lgor 
Larin - n.n.), 92an:hl ru p.Jblio.ll 

(regia: Vlad Mugur - n.n.), ultima a 
fost chiar un risc estetic. Restul specta
colelor au fost de mâna a doua. 
Care au  fost spectacolele slabe invo
cate în raport? 
Cele din ultima stagiune: O:Ban Caf , un 
spectacol Însăilat, care are numai câteva 
momente bune şi nu aduce În linia Întâi 
un regizor necunoscut. Apoi, Bxi::1ffi [i 
tcat' lurea era a nm, care a fost 
interesant, dar nu de mare valoare. 
Un teatru nu trăieşte numai prin spec
tacole de mare valoare ... 
Atunci, ca director, las la o parte expe
rimentul şi merg pe spectacole de pu
blic! Dar nici aici, În afară de Vota] i 
Eku şi 'J:a::h=, Ia:ike [i Grl\r, nu s-a 
Întâmplat nimic. Trebuie ţinut seama 
că judeţul e sărac, al doilea ca şomaj În 
ţară. Fondurile cerute pentru festival şi 
pentru venirea lui Andrei Şerban au 
contrariat. 
Dar nu e o mândrie, în condiţii le 
astea, că vine Andrei Şerban, că di
rectorul teatrului ia un premiu pen
tru management etc? 
Eu aşa cred, dar alţii, din păcate, nu 
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judecă aşa. În discuţiile din comisie am 
Încercat să-i conving pe colegi de nece
sitatea unor asemenea proiecte. Din 
păcate, alte criterii au prevalat. 
Degeaba pleacă toţi din şedinţă con
vinşi, dacă la semnarea sumei de bani 
Încep să se gândească la copiii insti
tuţionalizaţi. Pe acest fond a apărut 
scrisoarea lui Andrei Şerban. Eu i-am 
Înţeles reacţia, dar atacul la adresa 
preşedintelui Consiliului Judeţean era 
foarte direct. De aiui a Început escala
darea tensiunii. 
Am aflat că fostul director nu a avut 
contract în ultimii doi ani. 
În 1 999, a fost re-atestat pe post. 
Preşedintele Consiliului Judeţean nu a 
semnat un contract pe 4 ani, pentru că 
se afla la capăt de mandat şi nu ştia 
dacă şi anul următor va mai fi În 
aceeaşi funcţie. Poate că viitorul 
preşedinte venea cu o altă viziune ... A 
mai fost ceva care a determinat o stare 
de criză. La Începutul acestui an apă
ruse, de la Ministerul Culturii, ideea că 
instituţiile de cultură trebuie preluate 
de consiliile locale. Teatrul, nechemân
du-se "Judeţean", ar fi trebuit să treacă 
la municipiu. Ne-am opus, dar această 
măsură plutea În aer. M-am temut că 
schimbarea de la un consiliu la altul va 
funcţiona şi ca un şantaj. Preşedintele 
Consiliului Judeţeţean ne-a spus: "Nu 
mai pot să suport asemenea audienţe, 
câte patru-cinci pe zi, pro şi contra lui 
Borcia. Cred că până la urmă vom 
trece teatrul /a Consiliul Local". Noi nu 
am vrut, pentru că, la Consiliul Local, 
prezenţa oamenilor de cultură este 
foarte palidă, aproape inexistentă. Am 
zis să nu lăsăm teatrul În asemenea 
condiţii. 
De-acum repertoriul va fi aprobat de 
Comisia pentru Cultură? 
Nu ne vom coborÎ până acolo. În 
Consiliul de Administraţie al teatrului 
sunt doi membri În Comisia pentru 
Cultură. Unul dintre ei sunt eu. Periodic, 
vom da raportul despre dominantele 
repertoriale şi opţiunile pentru regizori. 
Însă nu vreau ca această schimbare să 
se transforme Într-o mică revoluţie cul
turală. Voi veghea, cu toată seriozi
tatea şi răspunderea, să nu trecem În 
extrema cealaltă: citirea textelor, apro
barea lor. Nu vrem asta, ci o relansare 
spectaculoasă a teatrului. 

"Nu Înţeleg de ce 
se face vâlvă" 

În d iscuţi i le cu oficia l ităţi le de la 
Consi l iul  Judeţean, cel mai des este 
invocată tensiunea din teatru. Când 
ajung acolo, Ada Lupu tocmai face 
aud iţie pentru spectacolul pe care îl 

pregăteşte. Este interesant că, l a  
aflarea vestii că Borcia nu ma i  este 
director, Ada nu s-a retras: Proiectul 
este iniţiat de Borcia, dar faptul că am 
rămas nu este, cred, o dovadă de 
laşitate. Vreau să arăt calitatea lucru
rilor pregătite de el, ca director. 
Viitoarea montare are în distributie 
numai fete. Aşadar, pe culoare se află 
mai a les actriţe. Totuşi, dau şi peste 
doi actori dintre cei care au semnat 
protestu l "celor treisprezece". În plus, 
pentru că teatrul a pierdut locuinţele 
de protocol în care erau cazaţi actorii 
care nu sunt nemţeni, acum, aceştia 
locu iesc în teatru, în "Rotondă". 
Spaţiu l  care, de obicei, e rezervat lec
turilor la masă şi serilor "de protocol", 
se transformă noaptea în dormitor, 
iar d imineaţa, după ce se strâng 
saltelele, revine la destinatia initială. 
Unul  dintre actorii din Rotondă mă 
întâmpină cu: Nu Înţeleg de ce se face 
atâta vâlvă. Doar s-au mai schimbat 
directori. La privirea mea stupefiată, 
explică: Problema cu cine-i directorul a 
rămas undeva În urmă atâta timp cât 
eu locuiesc În Rotondă şi nu mi-e clar 

. ce se va Întâmpla cu mine mâine. Este 
unul dintre cei care au semnat 
scrisoarea de susţinere a lui Borcia ... 
Alt actor, care este doar de un an la 
Piatra Neamţ, şi el suporter al fostu lui  
di rector, îmi spune: Actorii care I-au 
susţinut pe Borcia au făcut-o nl! pentru 
el, ca om, ci pentru proiectele lui 
teatrale. Dar unde sunt mulţi oameni 
nu pot fi toţi mul,tumiţi: unul vrea bani, 
altuia nu-i convine unde stă sau nu-i 
place ce joacă. Noi am făcut toate 
demersurile, am vorbit cu prefectul, i
am spus că ne convine programul 
managerial a/ lui Borcia. Dar problema 
ne depăşeşte. Suntem la cinci paşi de 
Consiliul Judeţean (teqtrul şi prefec
tura se află în clădiri învecinate - n.n.) 
şi noi, actorii şi regizorii care am sem
nat scrisoarea de susţinere a lui Borcia, 
nu am putut face nimic. S-a trecut şi se 
trece În continuare peste noi. Nu ştiu ce 
criterii are Consiliul Judetean. Să zicem 
că Borcia e doar unul dintre directorii 
din România, te poţi dispensa de el. 
Dar să nu-/ aduci pe Andrei Şerban?! 

Ce-ar zice 
spectatorii 

din Bucureşti 
În dosarul pe care mi 1-a arătat 
vicepreşedintele Consil iului Judeţean, 
pe scrisoarea celor treisprezece, de 
plângere împotriva fostului director 
al teatru lu i ,  am văzut numele şi  
semnături le câtorva actori. Tudor 
Tăbăcaru este unul dintre ei. 



Care au fost nemultumiri le tale? 
Din partea mea, nici o nemulţumire. 
Am citit În presă că /-au demis pe motiv 
politic. 
Dar, alături de alţi actori, ai depus 
plângere la Consi l iul  Judeţean. 
Nicăieri nu figurează semnătura mea, 
numele meu nu s-a pomenit În nici o 
discuţie. Poate, la nivel de bârfă. Eu am 
fost o singură dată la prefectură, atunci 
când a fost vorba despre tichetele de 
masă. Aflasem de la teatrul din Galati 
că se dau la bugetari. Întâi /-am Între
bat pe domnul Borcia, el a zis că nu ştie 
nimic. Atunci am zis: Hai să mergem să 
Întrebăm la prefectură. Şi problema s-a 
rezolvat . 
Hârtia pe care am văzut-o eu e sem
nată de treisprezece angajaţi nemul
tumiti de di rector. 
A apdrut ceva În presa locală, dar era 
anonimă. Atunci se vorbea, dar la 
nivelul bârfei, despre câţiva angajaţi. 
Într-adevăr, În acea scrisoare erau nişte 
vorbe pe care le-am zis eu la o şedinţă. 
Poţi să mi le spui şi mie? 
Nu mai ,tin minte. Cineva a Înregistrat 
atunci şi a trimis o anonimă. Pe noi 
nimeni nu ne Întreabă ce părere avem. 
întreb eu acum. 
Aveam mai multe probleme, dar În spe
cial cea financiară. Salariile erau mici. 
Apoi, nu ni s-a spus niciodată nimic, nu 
am fost anunţaţi de nimic. Nu ni s-a dat 
voie să spunem nimic. Dacă aveai o 
părere diferită, Împotriva vreunui spec
tacol al teatrului, se spunea că e copilul 
nostru, că trebuie să ţinem la el etc. 
Exista o stare de tensiune în teatru? 
Nu am sim,tit aşa ceva. 
Ai ceva împotriva genului de teatru 
pe care l-ai jucat? 
Ni se spunea mereu: ce ni se dă, aia să 
jucăm. În ultima vreme, ne transfor
maserăm În roboti. Chiar dacă ai văzut 
că-i negru, dacă a zis şeful că-i alb, aşa � 
zici şi tu. Deci nu am spus că mie genul � 
ăsta de teatru nu-mi place. Mi-e foarte Q) 
uşor să fac ce mi se spune: ia piatra de � 
aici cu fluieraşul În gură, fluieră de trei � 
ori şi pune-o acolo. Eu, ca actor, nu .E 
găsesc nimic bun În asta. Parcă Îmi pierd 
timpul. Aş vrea să discut cu regizorul, să 
creez un caracter etc. În ultimii doi ani, 
nu am avut nici o satisfacţie ca actor, nu 
am jucat nici un rol ca lumea. Se tot 
spunea: facem teatru de echipă. Iar 
echipa nu funcţiona. Pe lângă. asta, e 
foarte greu să trăieşti cu frică: Îmi expiră 
contractul şi nu mi se mai prelungeşte. 
Nu se puteau rezolva toate acestea 
cu directorul? 
Absolut deloc. În ultimul timp, din câte 
am văzut, el nu vroia. Ni se spunea: "Nu 
te uita În curtea altuia!". Totul era secret. 
Se afla În ultima zi cine şi ce montează. 
Până la urmă, Într-un teatru, actorul 
duce greul. Noi ajunseserăm ultimii În 
teatru. Iar dacă ni se spuneau cuvinte 
urâte, nimeni nu intervenea. În plus, 
deşi se spunea că suntem un teatru bun, 

de doi ani nu am mai făcut un turneu la 
Bucuresti. De străinătate, ce să mai vor
bim, dacă şi În ţară am fost doar cu 
Romanţioşii, la Oradea, Galaţi, Arad. Cu 
altă montare nu am mai ieşit. Ni se 
zicea că nu sunt bani. Mai avem şi spec
taco/e ca, de pildă, Scandal cu publicul 
şi La Da/las, care la Piatra n-au prins şi 
nici nu aveau cum să prindă. Ar fi tre
buit duse În ţară, la alt public. Aş fi fost 
curios să aflu ce-ar zice spectatorii din 
Bucureşti că noi spunem asemenea 
cuvinte În spectacol. 

Am multe calităţi 
Un alt actor nemulţumit este Victor 
Giurăscu, care reprezintă şi un caz 
special: e singurul căruia nu i s-a mai 
prelungit contractul de muncă. Ca 
actori, noi practic nu existam, În afară de 
cei care Îi lăudau pe fostul director. La 
şedinţă, am avut curajul să mă ridic şi să 
spun câteva lucruri. Asta s-a răsfrânt 
asupra mea. Nu mi s-a părut corect şi 
am considerat-o ca pe o vendetă. Nu 
sunt un actor slab, am multe calităţi, pot 
să cânt, pot să dansez, ceea ce aici, În 
teatru, În afară de doi-trei actori, nu prea 
poate să facă nimeni. 
Giurăscu îmi povesteşte, pe îndelete, 
ce s-a întâmplat în turneul de la Arad, 
u ltima picătură pentru cei care deja 
nu mai aveau încredere în Borcia: Cei 
de la Arad au trimis 25 de milioane de 
lei ca să Închiriem un autocar bun pen
tru deplasare. Ei nu, s-a luat de la 
"Troleibuzul SA" un autobuz care 
mergea cu 35 de kilometri pe oră, pen
tru că era conceput pentru "Şcoală". 
Aşa, am ajuns la destina,tie În 20 de ore. 
Era să dea colţul vreo doi, pe unu/ l-am 
şi băgat În spital, p� Adrian Comă
neciu, regizor tehnic. In plus, pe statul 

de diurnă s-au trecut toţi, cu tot cu 
director şi secretar literar, care nici nu 
au fost plecaţi cu noi. Nu e prima dată. 
Teatrul se mutase sus, la birouri. Cei de 
pe scenă nu mai contau. Ca şi Tăbă
caru, Giurăscu declară că nu era de 
acord cu genul de teatru promovat: 
Am jucat În aproape toate piesele, cu 
mici excepţii. În CDna Clin st.:rcrl3. 
I..curcire, de exemplu, am refuzat să 
joc În corul din spatele scenei. Trebuia 
să mişti o uşiţă şi să scoţi nişte sunete. 
Eu asta nu fac. Apoi, când trebuia să 
vină Andrei Serban, se auzea că În 
rolurile principale din lrrbl nzire:J. 
s:npiei. vor juca Maia Morgenstern şi 
Mircea Rusu. Păi, dacă tot făcea un 
proiect la Teatrul Tineretului, de ce nu 
ne folosea pe noi, care suntem aici? Nu 
vreau să-i duc tava Ma iei Morgenstern! 
După ce aud părerile ambelor părţi, 
doresc să aflu dacă, în cazul în care ar 
fi existat solidaritate între ei, prob
lemele s-ar fi rezolvat. Îmi răspunde 
Dorina Haranguş: Borcia era neaştep
tat de pasiv - lucru de neÎnţeles. Nu 
Încerca să facă ceva pentru a se ieşi din 
criză. Noi am Încercat să-i venim În aju
tor. L-am Întrebat ce putem să facem. 
Răspunsul era:"Nu am Încredere În voi". 
Pe de altă parte, tot ea spune: Cred că În 
oricare alt teatru din ţara asta aş fi jucat 
mult mai puţin dec;ât aici. 

"Mi-a spus că 
nu-l poate da afară

" 

Mai există o categorie de angajaţi, 
deosebit de vehementă în confl ictul 
demiterii: "tehnicul". Cea care îmi 
povesteşte despre acest subiect este 
Ada Lupu: Când am lucrat cu ei la 
B:at.lEs [i t.rnt' lurEa era a JIEa am 



avut probleme enorme. Ca de exemplu: 
decorul se lucra de la 1 O până la 3, când 
plecau acasă. Apoi, cel care a sudat 
patul de fier forjat nu 1-a Întărit sufi
cient. Astea nu sunt lucruri cu care să te 
joci, putea să cadă cineva. Mai e ceva: 
ei nu salută. Sunt lipsiţi de respect faţă 
de actor. Au impresia că sunt suverani 
pentru că sunt mai bătrâni, probabil. 
La un moment dat, am avut nevoie de 
un sunetist. Nu a venit niciodată la 
repetiţii. Am ales muzica Împreună cu 
altcineva, am lucrat-o la computer, a 
fost o muncă enormă. La spectacol, 
când a venit sunetistul, a fost un dezas
tru. Greşea toate poziţiile de muzică, 
dacă era un moment dramatic, el 
punea o muzică veselă şi invers. Barda 
spunea că nu-/ poate da afară. 

Trebuie să stai pe 
capul Consiliului 

Judeţean 
Ultima persoană cu care am discutat 
în Teatrul Tineretului este directorul 
interimar, actorul Cornel N icoară, 
angajat al  teatrului de când a termi
nat facultatea . •  A fost şi director între 
1 97 1  şi 1 989. Inainte de a începe să 
dialogăm, domnul Nicoară îmi arată 
o hârtie: Borcia a fost numit director de 
mine. Eram consilier la Cultură pe vre
mea aceea. 

Îl întreb ce planuri are pentru cele 
trei luni  de interimat. 
Vreau să creez o atmosferă cât de cât 
creativă. Teatrul traversează o criză de 
autoritate Îngrozitoare. Le-am spus 
actorilor: "Încercaţi să faceţi efortul de 
voinţă şi de imagina,tie să vă gândiţi că 
teatrul ÎŞi Începe activitatea acuma. Nu 
ţipă nimeni, nu Înjură nimeni, nu se ia 
nimeni de păr cu nimeni". Proiectul pe 
care-/ susţin, prioritatea numărul unu, 
este montarea Adei Lupu, lnp':rat:ul 
rru[telor. Bani cred că nu prea sunt, 
dar miza spectacolului este foarte 
mare, aşa că trebuie să fac rost. 
Venirea dumneavoastră aic i  după 
acest scandal nu vă pune într-o pos
tură ingrată? 
Sunt lucruri care nu mă afectează 
direct. E o situaţie În care va trebui să 
dovedesc Înţelepciune, tact şi destulă 
inteligenţă. 
Ce gen de teatru vreţi să promovaţi? 
Teatru adevărat, bun. Nu fug de exper
imente, dar sunt obligat să fac şi spec
tacole la care să vină lumea. 
Opriţi vreun spectacol d intre cele 
care se jucau? 
Sunt câteva texte În care duritatea Iim- . 
bajului deranjează. Ia Dillas, de pildă, 
care are deja doi ani vechime, aşa că 
nu cred că o să-I mai jucăm. 
Preluaţi Festivalu l  lnterl)aţional de 
Teatru? 
În principiu, da. Însă, dacă văd că nu-mi 

ajung banii pentru teatru, nu pot să 
mă bat cu morile de vânt. Nu pot să 
trăiesc cu teroarea că se face festival, 
dar până În ultima clipă nu sunt bani. 
Se vorbeşte despre nişte reîncadrări 
în teatru. 
E cazu/ lui Victor Giurăscu. Nu putem 
să-I Înlocuim, joacă În multe specta
cole. Aşa că i-am prelungit contractul. 
Peste trei lun i  o să candidati l a  
functia de  director? 

' 

Nu am vrut nici acum să fiu director. 
Totuşi, când am aflat că vor să vină 
oameni din afara teatrului, am spus că 
mă voi Înscrie la concurs. Atunci am 
fost pus director interimar. Ca vechi 
actor al teatrului, mă afectează orice 
lucru negativ care se afirmă despre el. 
Dacă În aceste trei luni pot schimba 
atmosfera din interior, voi candida. 
Dar, În momentul de faţă, mă Îndoiesc. 
Vreau să joc, nu sunt director de 
meserie. Cine se cramponează de 
func,tia asta e tâmpit. 
Dacă veţi ajunge director, nu vă temeţi 
că veţi fi schimbat, la rândul dumnea
voastră, de Consi l iul Judetean? 
Le-am comunicat deja 

'
celor de la 

Consiliul Judeţean că nu le va fi uşor cu 
mine, pentru că sunt incomod. Trebuie 
să stai pe capul /ar. Să le explici de ce ai 
nevoie de bani. Eu Îmi asum incomodi
tatea scaunului. 

Mirona .Hărăbor 

Corn e l i u-Da n Bo rc i a :  

"O în şt i i nţa re ş i  atât// 
Cum s-au degradat relaţiile dintre 
dumneavoastră şi forurile locale? 
Repede şi sigur. Totul a pornit de la 
nemulţumirea unui mic grup, format, la 
vremea respectivă (decembrie 2000), 
din trei actori şi trei tehnicieni, nemul
ţumiri iscate de o deplasare la Arad în 
condiţii destul de proaste. Am avut, 
atunci, o întâlnire cu toată trupa, încer
când să aplanez, pe cât posibil, conflic
tul. Socotind că nu a fost suficient ce 
hotărîsem eu, au mers cu prima jalbă 
la Consi l iul  Judeţean. în loc să fiu 
chemat la o discuţie pe această temă, 
ori să vină la teatru pentru a se intere
sa de adevărul celor reclamate, con
silierii au socotit că e mai bine ca acea 
jalbă să fie publicată în presa locală, cu 
toate comentariile de rigoare. Asta a 
fost scânteia. A urmat povestea cu 
Andrei Şerban; consider că imposibili
tatea de a-1 aduce la Piatra Neamţ pen
tru un atelier şi pentru realizarea unui 

� 28 

spectacol constituie cel mai mare eşec 
al meu, ca director. Mai ales că per
fecţionasem proiectul în amănunt. 
Cred că atunci ar fi fost momentul 
să-mi dau demisia. Am şi fost sfătuit, 
de altfel, de către un vicepreşedinte de 
la Consiliul Judetean, în urma unui 
control financiar, 

'
să fac un asemenea 

gest. Am refuzat, căci nu mă simţeam 
cu nimic vinovat. Iar faptul că acel con
trol nu a fost urmat de nici o măsură 
disciplinară (amenzi, penalizări, sancţi
uni) mi-a justificat, cred, gestul. 

Cei care au luat atât de uşor în con
siderare nişte scrisori anonime 
aveau cunoştinţă cu adevărat de 
ceea ce se întâmplă în teatru? Ve
deau măcar spectacolele? 
Unii , da, alţii, nu. 

Am citit în presa locală, apoi în 
Expunerea de motive a Comisiei 

pentru cultură . . .  a consiliului Jude
ţean că dumnealor (consilierii) con
siderau că unele spectacole frizau 
vulgaritatea. Şi-au exprimat faţă de 
dumneavoastră punctul de vedere, 
sfătuindu-vă să faceţi altfel de spec
tacole? 
Abia după ce au citit anonimele şi-au 
făcut, probabil, o părere. Mai mult, în 
decursul d i rectoratu lu i  meu, seful 
Comisiei pentru cultură a făcut parte 
d in  Consi l i u l  de administraţie a l  
teatrului ş i  era la curent cu toate 
proiectele noastre. La fel şi inspecto
rul-şef de la Cultură. Dar să revenim 
la povestea cu Andrei Şerban. Mi-am 
asumat esecul si mi-as fi dat demisia 
dacă asta nu s-ar fi intâmplat cu o 
lună înainte de festival .  Or, firea mea 
de ardelean nu m-a lăsat să aban
donez totul. Am făcut efortul de a 
mai organ iza o dată festivalu l  de 
teatru, cu fonduri puţine din partea 


